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گروه گردشــگری - علی اصغر 
شــالبافیان، معاون گردشگری وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دســتی در پنجاه وهفتمین جلسه ستاد 
هماهنگی خدمات ســفر که به انگیزه 
مدیریت سفرها در دهه پایانی ماه صفر و 
شهریور با حضور نمایندگان ۲۸ دستگاه 
اجرایی برگزار شــد، گفــت: در حال 
حاضر با ســه پیک سفر مواجه هستیم 
که تعطیلات پایان ماه صفر و تعطیلات 
نیمه نخســت مهرماه را در بر خواهد 
گرفت.  رییس ستاد مرکزی هماهنگی 
خدمات سفر افزود: در تعطیلات پایانی 
مــاه صفر مقصد تعداد قابل توجهی از 
زائران به ســمت شهر مشهد در استان 
خراسان رضوی خواهد بود و به تبع این 
اقدام، استان هایی که به عنوان استان های 
معین انتخاب شده اند، شامل استان های 
گلستان، خراسان جنوبی و سمنان نیز 
دربرگیرنده پراکندگی ســفرهای این 

تعطیلات خواهند بود.  
معاون گردشــگری کشور با این 
پیش بینی که زائران بــا پایان ماه صفر 
به تدریج از اســتان خراسان رضوی و 
اســتان های همجوار خارج می شوند، 
گفت: برای مدیریت خــروج زائران 
نیاز است ســتادهای اجرایی خدمات 
ســفر اســتان ها با اتخاذ تدابیر لازم از 
جمله ادامه فعالیت موکب ها دو تا سه 

روز پس از پایان شهادت امام رضا)ع( 
اقدامی شایســته در میزبانی از زائران 

انجام دهند.  
شالبافیان با تاکید بر اینکه فعالیت 
ســتادهای اجرایی خدمات ســفر در 
اســتان ها بــا پایان ماه صفــر به پایان 
نخواهد رســید، اظهار کرد: با توجه به 
اینکه پیش بینی می شود بیشترین حجم 
خروج از اســتان خراسان رضوی روز 
جمعه )۲۴ شهریورماه( خواهد بود، به 
همین دلیل در مسیر بازگشت فعالیت 
دستگاه ها و خدمات رسانی به زائران نیز 

تداوم خواهد داشت. از این رو استان ها 
باید به نیروهای محلی و موکب هایی 
کــه داوطلبانه فعالیــت می کنند برای 
اســتمرار فعالیت اطلاع رسانی کنند و 

حمایت های لازم را به عمل آورند.  
معاون گردشگری با این یادآوری 
که همواره و از دیرباز با نزدیک شــدن 
به آغاز سال تحصیلی با پیک سفرهای 
تابســتانی روبه رو خواهیم بود، گفت: 
پیش بینی می شــود زائرانی که از استان 

خراســان رضوی خارج می شوند در 
استان های گلســتان، مازندران و سایر 
استان ها ماندگار شوند و تراکم جمعیت 
به اســتان های شــمالی منتقل شود. از 
این رو از دســتگاه های خدمات سفر 
استانی تقاضا دارم تمهیدی جدی برای 
مدیریت سوانح جاده ای داشته باشند.  

شــالبافیان با بیان اینکه طبق آمار 
بیش از ۷۶ درصد سفرهای هموطنان 
سراسر کشور به صورت زمینی انجام 
می شــود، افزود: این موضوع نشــان 
می دهد کــه اگر تمرکز و توجه جدی 

به مدیریت ســفرهای زمینی و کنترل 
حوادث داشته باشیم، گام بزرگی برای 
افزایــش ایمنی و امنیت گردشــگران 
برداشــته خواهد شــد.  رییس ستاد 
مرکــزی هماهنگی خدمات ســفر، 
برپایی نمایشــگاه های صنایع دستی 
و یا کمپین »ســی – شــصت« را برای 
ترغیب گردشگران به توقف و افزایش 
اســتراحت رانندگان پیشــنهاد کرد.  
معاون گردشگری همچنین به منظور 

مدیریــت زائــران در تعطیلات دهه 
پایانی ماه صفر یادآور شد: از همکاران 
صدا و ســیما به عنوان یکی از اعضای 
اصلی ستاد مرکزی هماهنگی ستاد سفر 
تقاضا دارم کــه به منظور لزوم تدارک 
محل اقامت در شــهر مشهد  و نیز تهیه 
بلیت برگشــت اطلاع رسانی گسترده 
داشته باشــند که این اقدام می تواند در 
مدیریت یکی از اصلی ترین پیک های 
ســفر پیش رو مؤثر باشد.او ادامه داد: با 
وجود اینکه ستاد اجرایی خدمات سفر 
استان خراسان رضوی برای ۷۰۰هزار 

نفر – شــب اقامت تدارک دیده است، 
اما لحاظ کــردن دیگر تدابیر  می تواند 
در مدیریت ســفرها مؤثر واقع شود. 
شــالبافیان همچنین به اعضای ســتاد 
سفر توصیه کرد تغییرات آب و هوایی، 
وجــود گرد و غبار و نیــز مواج بودن 
ســواحل را در اطلاع رسانی های سفر 

مورد تاکید و توجه قرار دهند.  
پیش بینــی افزایش ســفر 
چینی ها، روس ها و همســایگان 

به ایران
مصطفی فاطمی فیروزآبادی، دبیر 
ستاد مرکزی هماهنگی خدمات سفر در 
ادامه با بیان اینکه در روزهای پیش رو با 
پیک دوم سفرهای گردشگران خارجی 
نیز روبه رو هستیم، گفت: پیش بینی های 
ما حاکی از این اســت که بســیاری از 
تورهایی که برای ورود به ایران ثبت نام 
کرده اند بویژه از کشــورهای همسایه، 
روســیه و چین  در مهر و آبان بیشترین 

حجم سفرها را داشته باشند.  
او اضافه کرد: پیرو این پیش بینی، 
تشکیل کمیســیون امنیت گردشگران 
خارجی در استان هایی که گردشگران 
خارجی به آن وارد می شوند، ضروری 
اســت. ایــن اقدام باید بــا هماهنگی 
استاندار و معاون سیاسی امنیتی استاندار 
و حضور دستگاه های امنیتی انتظامی، 
انجام و مصوبات آن ارسال شود. لازم 
اســت تدابیر لازم برای ایمنی و امنیت 
گردشــگران خارجی کــه پیک دوم 
ســفرهای آن ها از مهرماه آغاز خواهد 

شد، مدنظر قرار گرفته شود.  
فاطمی همچنین برنامه ریزی برای 
مدیریت ترددها و خدمات رســانی در 
طول مسیر، تسهیل ترددها در مسیرهای 
ورودی و خروجی به ویژه در استان های 
شــمالی، مدیریت نوسانات دما، مواج 
بودن دریــا و رعایت نکات ایمنی در 
ســواحل را بــرای تعطیلات پیش  رو 

مطرح کرد.  

گــروه گردشــگری -  مدیر 
مجموعه فرهنگی تاریخی سعدآباد با 
اشــاره به ماجرای اجرای کنسرت ها 
روی حوض جلوی کاخ ملت گفت: 
ایــن حوض تاریخی نیســت و آب 
انداختــن در یک حوض غیرتاریخی 
مصداق اسراف در مصرف آب است. 
باید نگران دیوار در حال تخریب موزه 
امیدوار و ساختمان قجری در معرض 

تخریب مجاور موزه سلاح باشید.
بــه گــزارش خبرنــگار ایلنا، 
چند سالی  ســت اجرای کنســرت و 
نمایش های مختلف در کاخ سعدآباد 
تبدیل به رویه  شــده و نوعی ماراتن 
برگزاری کنسرت را در این مجموعه 
کاخ موزه به دلیل اســتقبال مخاطبان 
بوجود آورده است. برگزاری کنسرت 
نمایش »سی صد«، کنسرت مشترک 
ســهراب پورناظری و علی قمصری 
و کنســرت علیرضا قربانی از آخرین 
برنامه هایی بوده اند که قبل از محرم و 
صفر در کاخ سعد آباد برگزار شده اند. 

بیشتر این کنسرت ها و کنسرت 
نمایش هــا که در فضــای باز جلوی 
کاخ موزه ملت کاخ ســعدآباد برگزار 
می شــوند با توجه به وسعت محوطه 
و البته اســتقبالی که مخاطبان از این 
اجراها دارند، هر شب با حضور بیش 
از ۲۵۰۰ نفر برگزار می شــود. عموما 
برای حضور این تعداد تماشاچی نیاز 
است تا محوطه ســازی و سن سازی 
لازم در جلــوی کاخ مــوزه ملت و 
فضای باز کاخ ســعد آباد ایجاد شود. 
لازم به ذکر اســت که در جلوی این 
کاخ حوضی وجود دارد که روزگاری 
پر از آب بود که بعدها به دلیل اجرای 
کنسرت ها، حوض جلوی کاخ موزه 
ملت برای اجرای کنســرت پوشانده 

شد.
با توجه به آنکه بعد از ماه محرم 
و صفر بازهم شاهد برگزاری احتمالی 
کنسرت های بزرگ در مجموعه کاخ 
سعدآباد خواهیم بود و به تبع برگزاری 
این کنسرت ها بازهم نیاز خواهد بود 

تا روی حوض ها پوشــانده شــود، 
با مدیر مجموعــه فرهنگی تاریخی 
سعدآباد در همین باره گفتگو کردیم.

لازم بــه یــادآوری اســت که 
سیدحســین علوی )مدیر مجموعه 
فرهنگی تاریخی سعدآباد( یازدهمین 
مدیری ست که در مسند ریاست کاخ 
سعدآباد )از ۱۹ خردادماه سال جاری( 

کار خود را آغاز کرده است. 
او در پاســخ به این ســوال که با 
توجه به اجرای کنسرت ها و پوشانده 
شــدن حوض جلــوی کاخ و اینکه 
اکنون خالی از آب است و محل تجمع 
زباله و برگ های درختان شده، آیا قرار 
است بعدها استفاده از این حوض به 
کاربری قبلی خود بازگردد یا کاربری 
دیگری برای آن تعریف شده، گفت: 
من اعتقاد دارم نفس پرسشگری بسیار 
ممدوح است و جای تقدیر دارد ولی 
بــا توجه به حضور دوماهه بنده اینجا 
چطور این ســوال در گذشــته ایجاد 
نشده اســت و  ای کاش این پرسش 

زودتر مطرح می شد. 
او ادامه داد: به هیچ عنوان درون 
حــوض روبــه روی کاخ موزه ملت 
آشــغال نیســت و فقط برگ است 
آنهم بــا توجه به برگریــزان پاییزی 
درخت های انبوهی که در ســعدآباد 
وجود دارد. مجموعه سعدآباد چندین 
حوض دارد که سالهاست خالی از آب 
است و فقط مربوط به حوض جلوی 
کاخ ملت نیست و دلیل آن هم کم آبی 
و مقابله با بحران بی آبی در کل کشور 
اســت و ممنوعیت هم برای این کار 
وجود دارد بــه طوری که ما در مورد 
آبیاری فضای ســبز و بخش جنگلی 

مجموعه نیز در مضیقه هستیم. 
به گفتــه علوی، در ســال های 
گذشــته با توجه به قــراردادی که با 
بهره برداران کنســرت ها منعقد شده 
بود، می بایست مطابق با همان استخر 
و چمن کاخ سعدآباد اصلاح می شد 
و ایــن موضوع مختــص این دوره 
نیســت اما در حال بررســی و اقدام 

عاجل اســت. به نظر می رسد، برخی 
از دوســتان محتــرم خبرگزاری ها 
خواســته یا ناخواســته مخالف غلبه 
جریان فرح، شادی عمومی، موسیقی 
و توســعه کنسرت ها هســتند. برای 
ماه ها، هزاران نفر اینجا حضور داشتند 
و بهترین موسیقی کلاسیک ایرانی را 
در این فضا شــنیدند. آیا کســانی که 
امروز نگران پرکردن آب یک حوض 
غیرتاریخــی در بحبوحــه بی آبــی 
مملکت هســتند، متوجه شمشیری 
که به روی صدای همایون شــجریان 
و علیرضا قربانی و چند هزار شهروند 
عاشــق موســیقی ایرانی کشیده اند، 
هستند؟ لذا دغدغه ها بهتر است بیشتر 
از جنس ملی، فرهنگی و میراثی باشد. 
مدیر مجموعه فرهنگی تاریخی 
سعدآباد یادآور شد: چرا در سال های 
گذشته و همین اکنون در مورد آثار و 
ابنیه تاریخی در معرض خطر پرسش 
نشــده اســت؟ فی المثل چــرا این 
عزیــزان حتی یک بار نگران دیوار در 

حال تخریب موزه امیدوار نشده اند؟! 
چرا کسی نگران ساختمان قجری در 
معرض تخریب مجاور موزه ســلاح 
نیســت؟! بهتر بود نگرانی ها از بابت 
این مسائل بیشتر باشد نه آب انداختن 
در یک حوض غیرتاریخی که مصداق 

اسراف در مصرف آب است! 
درخصــوص  همچنیــن  او 
فعالیت بخش ریاســت جمهوری در 
مجاورت و همسایگی کاخ سعد آباد 
و تعطیلی های پیاپی این مجموعه که 
به واســطه حضور مقامات خارجی 
شاهد هســتیم و از آن جمله می توان 
به تعطیلی این مجموعه در تاریخ های 
هفتم، هشــتم، نهم و دهم خردادماه، 
۲۸ خردادماه و… اشاره کرد، گفت: 
طبق آمــار دقیق ما، تعطیلی مجموعه 
ســعدآباد به هیچ عنوان پیاپی نبوده 
اســت. تعطیلی ها به دلایل مســائل 
دیپلماتیک اســت که موضوع امنیت 
ملی در میان است و بسیار کم است. با 
توجه به اینکه تعاملات و همکاری های 

صمیمانه بین نهاد ریاست جمهوری 
و ســعدآباد وجــود دارد و نهــاد 
ریاســت جمهوری نهایت همکاری 
را با ســعدآباد می نماید، همکاری ما 
کمترین پاسخ به محبت های برادرانه 
همکارانمان در نهاد ریاست جمهوری 
است. هم چنین بســیاری از روسای 
کشــورها در زمان حضورشــان در 
سعدآباد به صورت ویژه از موزه های 
مجموعــه بازدید می کننــد و این به 
جهت اشاعه فرهنگ ما در حوزه بین 
الملل بسیار حائز اهمیت است. لذا در 
همین تاریخ ها نیز ســعدآباد باز بوده 

و مشغول خدمت رســانی درحوزه 
جهانی بوده است. 

آمــار  درخصــوص  علــوی 
بازدیدکنندگان از مجموعه کاخ موزه 
ســعد آباد نیز گفت: در ســال ۱۴۰۱ 
در مجمــوع ۳۵۵۸۳۷۱ بازدیدکننده 
داشتیم که ۳۲۴۵۶۸۵ ایرانی و ۳۶۲۶۶ 
خارجــی بودند. این آمار در ســال ۵ 
ماه نخست ســال ۱۴۰۲ چشمگیرتر 
اســت چراکه از ۵/۳۱-۱۴۰۲/۱/۱-
۱۴۰۲ مجموع بازدید از کاخ ســعد 
آباد ۲۸۱۵۲۵۶ نفر بود که ۲۵۵۹۱۴۰ 

ایرانی و ۲۳۵۴۶ خارجی بودند.

رییس ستاد مرکزی هماهنگی خدمات سفر تشریح کرد:

پیش بینی هایی درباره 
سفرهای شهریور و مهر

رییس ستاد مرکزی هماهنگی خدمات سفر پیش بینی کرد سفرهای تابستانی با توجه به تعطیلی های تقویم، 
تا ۱۵ مهر ادامه یابد و با پایان تعطیلات ماه صفر، سفرها از استان خراسان رضوی به سمت سایر استان ها بویژه استان های 

شمالی پراکنده شود.
 پیرو این پیش بینی، تشــکیل کمیســیون امنیت گردشــگران خارجی در اســتان هایی که 
گردشــگران خارجــی به آن وارد می شــوند، ضروری اســت. این اقدام بایــد با هماهنگی 
اســتاندار و معاون سیاســی امنیتی اســتاندار و حضور دســتگاه های امنیتی انتظامی، 
انجام و مصوبات آن ارســال شود. لازم اســت تدابیر لازم برای ایمنی و امنیت گردشگران 
خارجی که پیک دوم ســفرهای آن ها از مهرماه آغاز خواهد شــد، مدنظر قرار گرفته شــود.  

گردشگری

خاطـره مکینیـان

به جای حوض؛ نگرانِ دیوار موزه امیدوار و ساختمان قجری مجاور موزه سلاح باشید!
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رمز و رازهای تازه در کاخ گلستان؛

وجود فضای خالی در سقف شمس العماره!

گــروه گردشــگری - مدیر 
مجموعه میراث جهانی کاخ گلستان 
از افزایش میــزان بازدیدکنندگان از 
این مجموعه در ســال جاری خبر داد 
و گفت: رمز و رازهای کاخ گلســتان 
برای عموم جامعه جذاب شده است.
کاخ گلســتان دارای فضاهــای 
عجیب و غریب متعددی اســت و هر 
از گاهی از گوشــه و کنار آن خبری به 
گوش می رسد که همگان را متعجب 
می کند. کشــف این رمزهــا در این 
ســکونتگاه قاجاری که سالیان سال 
ناصرالدین شاه و حرم سرای او را در 
خود سکنا داده بود، رازهایی دارد که 
بعد از ساخت سریال »جیران« که در 
پلتفرم خانگی پخش شــد، جذاب تر 

هم شد. 
آفرین امامــی )مدیر مجموعه 
میراث جهانی کاخ گلســتان( با اشاره 
به آنکه این مجموعه سالانه مخاطبان 
متعــددی را جذب می کند، گفت: در 
دوران کرونا با کاهش بســیار زیادی 
در تعــداد بازدیدکننــدگان روبه رو 
شــدیم. اما از نوروز امسال )۱۴۰۲( 
با افزایش بسیار زیاد بازدیدکنندگان 
روبه رو شدیم. چنانکه تاکنون به این 
اندازه بازدیدکننده نداشتیم. بیشترین 
آماری که از سال ۱۳۹۷ مورد بررسی 
قرار دادیم در فروردین ســال ۱۳۹۸ 
رقــم خورد که روازنه ۸ هزار نفر بود 
اما امســال تا ۱۳ هزار نفر در روز نیز 
بازدیدکننــده داشــتیم. البته در آخر 
هفته ها و پنجشــنبه و جمعه ها شاهد 

افزایش میزان بازدید هستیم. 
او ادامه داد: با وجود آنکه امسال 
با گرمای شدید هوا روبه رو بودیم اما 
میزان بازدید از کاخ گلستان با افزایش 
حدود ۱۰ تا ۱۴ درصد روبه رو بوده. 
البتــه عوامــل زیادی در ایــن میزان 
بازدید تاثیر گذار است. برای مثال در 
نوروز امسال می توانستیم تاثیر سریال 
»جیران« را در افزایش بازدیدکنندگان 
شــاهد باشــیم. هرچند بخش های 

کوچکی از ســریال در کاخ گلستان 
فیلم برداری شده و بیشتر فضاهایی که 
شاهد هستیم مونتاژ هستند اما بازهم 
نمی توان منکر تاثیــر صنعت فیلم و 

سینما بر توسعه گردشگری شد. 
امامــی خاطرنشــان کــرد: ۱۰ 
تــا ۱۵ درصد ســریال »جیــران« در 
کاخ گلســتان فیلمبرداری شــده اما 
همین داســتان عاشــقانه کافی بود تا 
گردشــگران و عمــوم جامعه جذب 
کاخ گلستان شــوند. هرچند طرفدار 
فیلم سازی در اماکن و بناهای تاریخی 
نیســتم اما باتوجه به بازخوردی که از 
تاثیر ســاخت این ســریال در عموم 
جامعه و گرایش آن ها برای بازدید از 
کاخ گلســتان و دیدن مکانی تاریخی 
کــه اتفاقی تاریخی در آن رقم خورده 
هست این امر توانست تاحدودی نظر 
مرا تغییر دهد. البته که باید تمام اصول 
و امور فنی و حفاظتی در حضور گروه 
فیلمبرداری در اماکن تاریخی رعایت 

شود. 
مدیر مجموعــه میراث جهانی 
کاخ گلستان با اشاره به آنکه متاسفانه 
در حــوزه معرفــی آثــار از طریــق 
رسانه هایی مانند تلویزیون کم کاری 
کرده ایم، تصریح کرد: وقتی سریال ها 
و فیلم هــا می توانند تــا این اندازه در 

عموم جامعه تاثیرگذار باشــند، باید 
بیشــتر در این حوزه سرمایه گذاری 
کنیم. ایــن درحالی اســت که تاثیر 
فیلم های مســتند بر عمــوم جامعه 
همانند ســریال هایی با تم و داســتان 
عاشــقانه، نیست. شاید دهه ها مستند 
از کاخ گلستان ساخته شود اما بیشتر 
بــرای متخصصــان و علاقه منــدان 
جذاب خواهد بود اما قشــر عمومی 
جامعه بیشــتر با داســتان هایی مانند 
آنچــه در ســریال های تاریخی رقم 
می خورد، جذب می شوند. در نوروز 
امســال شــاهد آن بودم که علاوه بر 
مخاطبــان تخصصــی، مخاطب عام 
نیز بــه بازدیدکننــدگان از مجموعه 
افزوده شده بودند. زمانی ما می توانیم 
به خــود ببالیم کــه بتوانیم مخاطبان 
غیــر تخصصــی را در کنار مخاطبان 
تخصصی به میــراث فرهنگی و آثار 

تاریخی جذب کنیم. 
او در ادامــه به برخــی از رمز و 
رازهای کاخ گلســتان اشــاره کرد و 
گفت: شــاید برایتان جالب باشد که 
بدانیــد زمانی که درحال تهیه نقشــه 
فتوگرامتری شمس العماره بودیم که 
درواقع جدیدترین متد مستند نگاری 
و نقشــه برداری از آثار تاریخی است 
و در آن تهیــه نقشــه از عکس بدون 

تمــاس با محیط انجام می شــود و به 
عبــارت دقیق تر، علم هنــر، دانش 
و فن کســب اطلاعــات عوارض از 
طریــق ثبت، اندازه گیری و تفســیر 
عــوارض روی عکس هــای هوایی 
و یــا دیگــر صورت هــای بازتاب 
انــرژی الکترومغناطیس اســت که 
تمام تزیینات وابســته به معماری از 
گچ بری هــا و آینه کاری هــا گرفته تا 
تمــام آنچه در معمــاری وجود دارد 
با اختلاف بســیار جزئی برداشــته 

می شود. 
مدیر مجموعه میراث جهانی کاخ 
گلستان خاطرنشان کرد: در این نقشه 
برداری متوجه شــدیم که مابین یک 
سقف با ســقف دیگر شمس العماره 
فضــای خالی وجود دارد که ورود به 
آن به نوعی امکان پذیرنیست. درواقع 
فتوگرامتری فضایی را در سقف نشان 
می دهد که هنوز نمی دانیم دلیل وجود 
آن چیســت. اینکه به لحاظ معماری 
وجود این فضــای خالی دلیلی دارد 
یا خیر نمی دانیم. ســعی داریم از تمام 
موزه ها نقشه فتوگرامتری تهیه کنیم و 
بعد از شمس العماره، عمارت بادگیر 
را نقشــه برداری خواهیــم کرد. بعد 
هم کاخ ابیض و ســایر کاخ ها انجام 

خواهد شد.

نادیـــا تــرخـان


